



EON Inspirasi
Edisi Dr. Nor'aishah Abu Shah

Rahsia Lebah
Sains vs Alquran

Warisan Semulajadi Geologi
Hubungan dengan Flora dan Fauna

Basic Navigation in Forest
Tips and tricks



ISSN 2773-5869




9 772773 586005



Perspektif

HOBİ MEMELIHARA LEMBU SEBAGAI REKREASI KESEIMBANGAN DALAM KEHIDUPAN HARIAN



Oleh

Siti Maziah Binti Ab Rahman

Fakulti Pengurusan dan Perniagaan, UiTM
Cawangan Kelantan, Kampus Machang, Bukit
Ilmu, 18500 Machang, Kelantan

maziah650@uitm.edu.my

EDITOR: DR. NOR'AISHAH ABU SHAH





Pada hari-hari biasa, Haji Mohd Zaki (49 tahun), yang berasal dari kampung Pasir Hor, Kota Bharu, Kelantan adalah seorang penjawat awam yang bekerja dengan penuh dedikasi di sebuah agensi kerajaan, di Kelantan. Namun, di sebalik tugas-tugas hariannya, beliau mempunyai hobi yang tidak diketahui ramai. Beliau ialah seorang pencinta dunia haiwan kerana gemar memelihara kambing, itik, serati, angsa, arnab, ayam dan lembu. Namun, minat memelihara lembu adalah hobi yang dapat menyeimbangkan kehidupan hariannya yang sukakan aktiviti rekreasi di padang. Semua ini dimulai ketika Haji Mohd Zaki secara kebetulan mengunjungi sebuah peternakan lembu bersama keluarganya seawal usia 15 tahun. Ketika itu, beliau sangat terkesan dengan kecerdasan, keperibadian yang menarik, dan rasa kebersamaan dari haiwan-haiwan ini. Sejak saat itu, beliau memutuskan untuk menyelami dunia penternakan lembu sebagai hobi yang akan mengisi waktu luangnya.

Awalnya, Haji Mohd Zaki mengumpulkan informasi dan pengetahuan dari berbagai sumber tentang cara merawat lembu. Beliau belajar tentang keperluan nutrisi mereka,

keadaan kandang yang ideal, dan cara-cara merawat lembu dengan penuh iltizam. Selain itu, beliau juga mencari maklumat tentang jenis-jenis lembu yang paling sesuai untuk dipelihara di sekitar Tumpat, iaitu tempat tinggalnya. Setelah merasa cukup bersedia, Haji Mohd Zaki memulai aktiviti penternakannya dengan membeli beberapa ekor lembu dari penternak tempatan yang dipercayai. Beliau memilih jenis lembu yang tahan terhadap iklim setempat dan sesuai dengan lingkungan penternakannya. Dalam waktu singkat, beliau sudah merasa seperti memiliki anggota keluarga baru.

Setiap pagi dan petang, setelah pulang dari tugasnya, Haji Mohd Zaki akan menghabiskan waktu bersama 6 anak lelaki dan lembu-lembunya. Beliau memberi makan dengan cermat, memastikan mereka mendapatkan cukup air dan nutrisi, dan membersihkan kandang mereka secara teratur. Beliau menanam dan mengusahakan rumput khas untuk menjaga nutrisi lembu-lembu peliharaannya. Hal ini dapat mengurangi kos pemakanan sambil menyihatkan badan dengan mengadakan rekreasi yang mengeluarkan peluh. Selain keperluan asas, Haji Mohd Zaki juga berusaha memahami karakteristik setiap lembu-lembunya. Beliau belajar untuk mengenali tanda-tanda kebahagiaan, kesihatan, setiap lembu-lembu yang dipeliharanya.

Semakin lama, dia merasa semakin terhubung dengan lembu-lembunya dan mengerti betapa uniknya keperibadian setiap haiwan ciptaan Allah.

Tidak hanya itu, Haji Mohd Zaki juga ayah kepada 8 orang anak ini banyak menyertai pelbagai program yang sesuai dengan KADA (Lembaga Kemajuan Pertanian Kemubu) dan Jabatan Pertanian negeri Kelantan dalam komuniti penternak lokal. Beliau menyertai perbincangan dan pertukaran pengetahuan dengan penternak lain yang memiliki minat serupa.



Gambar 1: Haji Mohd Zaki dengan hobi memelihara lembu menjadi aktiviti rekreasi.
(Sumber: Koleksi peribadi penulis).

Hal ini memungkinkannya untuk mendapatkan tips dan pengalaman dari orang-orang berpengalaman serta menjalin persahabatan yang bererti dalam dunia penternakan. Walaupun hobi memelihara lembu ini memerlukan waktu dan usaha tambahan darinya, namun dia merasa bahwa manfaatnya sangat berharga. Beliau merasa lebih rileks dan bahagia semasa berada di antara haiwan-haiwan peliharaannya. Selain itu, hobi ini juga mengajarkannya banyak hal tentang tanggung jawab, ketelitian, dan disiplin. Pada akhirnya, Mohd Zaki menemukan bahwa memelihara lembu sebagai hobi merupakan keputusan yang tepat. Beliau dapat menikmati sisi lain dari kehidupannya yang tidak terkait dengan pekerjaannya sebagai penjawat awam. Hobi ini memberikan ketenangan dan kebahagiaan yang tak ternilai baginya, disamping melaksanakan tugas dan tanggungjawab terhadap negara dengan penuh dedikasi yang tinggi.

Hobi memelihara lembu memiliki banyak keunikan yang membezakannya dari hobi-hobi lain. Memelihara lembu membawa seseorang lebih dekat dengan alam dan dunia haiwan. Ini memungkinkan seseorang untuk mengalami secara langsung bagaimana haiwan ini berinteraksi dengan lingkungan sekitar mereka dan menjadi sebahagian dari ekosistem alami. Lembu adalah haiwan yang besar dan memerlukan perhatian dan tanggung jawab yang besar juga. Merawat dan memelihara lembu mengajarkan seseorang tentang erti tanggung jawab yang berat dan pentingnya memberi perhatian pada keperluan haiwan tersebut. Setiap lembu memiliki ciri-ciri dan keperibadian yang unik.

Memelihara lembu memberikan kesempatan untuk mengenali dan menghargai perbezaan dalam karakter dan sifat setiap haiwan, seperti kita mengenal perbezaan di antara anggota keluarga atau teman terdekat. Memelihara lembu membangun hubungan yang unik antara manusia dan haiwan. Ramai penternak yang merasakan ikatan emosi yang kuat dengan lembu-lembunya karena mereka menghabiskan banyak waktu bersama dan bekerja bersama dalam proses pemeliharaan.

Memelihara lembu memberikan sumbangan langsung terhadap produksi sumber makanan, seperti daging dan susu. Ini membuat hobi ini menjadi kegiatan yang bermanfaat dan memberi impak kepada jaminan makanan di peringkat setempat dan nasional. Memelihara lembu memerlukan keterampilan pertanian yang khusus, seperti merencanakan makanan dan mengurus kesihatan haiwan. Memiliki keterampilan ini memungkinkan seseorang untuk terlibat dalam mempraktikkan pertanian tradisional dan menyumbang kepada kelestarian pertanian. Haji Mohd Zaki mempunyai sijil penyembelihan haiwan sejak berusia 21 tahun daripada JAKIM. Oleh itu, beliau memenuhi keperluan semasa di kampung-kampung dan sekitar Kelantan untuk menyembelih lembu atau kambing.

Antaranya, sewaktu hari raya Aidiladha dan musim kenduri. Hal ini menjadikan dia lebih berminat dengan hobinya memelihara lembu.

Pada kebanyakan masyarakat, memelihara lembu telah menjadi sebahagian dari warisan budaya dan tradisi. Hal ini dapat dijadikan sebagai usaha untuk melestarikan amalan budaya yang berkaitan dengan haiwan ternak. Interaksi dengan haiwan ternak diketahui dapat meredakan stres, menenangkan hati, memberikan perasaan kedamaian dan keseimbangan dalam kehidupan sehari-hari. Dengan segala keunikan yang dimiliki, hobi memelihara lembu tidak hanya menjadi bentuk rekreasi, tetapi juga dapat menjadi cara yang bererti untuk menghubungkan diri dengan alam, binatang, dan kearifan lokal dalam kehidupan sehari-hari.

Jenis – jenis lembu yang sesuai dipelihara

Haji Mohd Zaki memberitahu, terdapat beberapa jenis lembu yang sesuai ditenak sebagai hobi, atau sebagai sumber pendapatan atau sebagai perniagaan sampingan. Berikut adalah beberapa pilihan:

1. **Lembu Mini (*Miniature Cattle*):** Lembu Mini adalah jenis lembu yang lebih kecil dari ukuran kebanyakan lembu pada umumnya. Ia memiliki tinggi dan berat badan yang lebih rendah, membuatnya lebih mudah dikelola dan memerlukan ruang yang lebih kecil. Jenis ini sangat sesuai untuk penggemar yang mempunyai tanah terhad atau yang tinggal di kawasan bandar.
2. **Lembu Potong Baka Tertentu:** Beberapa ras atau baka lembu memiliki ukuran tubuh yang lebih kecil dari jenis lainnya, meskipun bukan termasuk kategori lembu mini. Misalnya, beberapa jenis lembu pedaging seperti Angus atau Hereford didapat lebih kecil daripada beberapa jenis pedaging lainnya. Memilih jenis lembu dengan ukuran tubuh yang lebih kecil dapat menjadikannya lebih sesuai sebagai hobi.
3. **Lembu Peternakan Tradisional:** Jika anda tertarik pada pendekatan yang lebih konservatif dalam hobi memelihara lembu, memilih lembu peternakan tradisional dapat menjadi pilihan yang menarik. Beberapa contohnya adalah lembu dari baka Simmental, Shorthorn, atau Gelbvieh.

4. **Lembu Potong dengan Sifat Jinak:** Jika anda lebih suka lembu dengan sifat yang lebih jinak dan mudah dijinakkan, carilah baka atau individu lembu yang lebih ramah dan mudah beradaptasi dengan manusia. Lembu dengan sifat yang ramah akan membuat pengalaman memelihara menjadi lebih menyenangkan dan selamat.

5. **Lembu Baka Unik:** Beberapa baka lembu memiliki ciri khas yang unik, seperti warna kulit yang menarik, corak bulu yang khas, atau tanduk yang berbeza bentuknya. Memilih lembu dengan ciri khas seperti ini dapat memberikan keindahan visual dan keunikan tersendiri dalam hobi memelihara lembu.

Tips – tips pemeliharaan lembu

Memelihara lembu memerlukan pengetahuan dan kemahiran yang tepat agar haiwan-haiwan tersebut tetap sihat dan gembira. Berikut adalah beberapa langkah penting dalam cara-cara memelihara lembu:

1. **Penelitian dan Pemahaman:** Lakukan penelitian tentang jenis lembu yang anda ingin pelihara dan keadaan sekitar tempat tinggal anda. Fahami keperluan nutrisi, persekitaran yang sesuai, dan rawatan kesihatan yang diperlukan oleh lembu tersebut.
2. **Kandang dan Keselamatan:** Bina kandang yang selamat dan selesa untuk lembu. Pastikan kandang memiliki pengaliran udara yang baik, atap yang tahan air, lantai yang mudah dibersihkan, dan dinding yang kukuh untuk melindungi lembu dari cuaca ekstrem dan ancaman pemangsa.
3. **Makanan dan Nutrisi:** Berikan makanan yang seimbang dan berkualiti untuk lembu. Mereka memerlukan makanan yang mengandungi serat, protein, karbohidrat, vitamin, dan mineral. Pastikan lembu memiliki laluan ke air bersih dan segar setiap saat.

4. Perawatan Kesihatan: Lakukan program perawatan kesihatan yang teratur untuk lembu, termasuk vaksinasi, pengobatan cacing, dan pencegahan penyakit lainnya. Jika lembu sakit atau terluka, segera konsultasikan dengan doktor vaterniner.

5. Pembersihan dan Kebersihan: Jaga kebersihan kandang secara rutin dengan membersihkan kotoran lembu dan mengganti alas kandang yang kotor. Kebersihan yang baik membantu mencegah penyakit dan menjaga kesihatan lembu.

6. Interaksi dan Perhatian: Beri waktu untuk berinteraksi dengan lembu anda. Membangunkan hubungan yang baik dengan lembu ini dapat membantu mereka merasa selamat dan selesa di sekitar anda.

7. Pemeliharaan lembu betina: Jika anda memelihara lembu betina, perhatikan kitaran reproduksi mereka. Pastikan mereka mendapatkan perawatan khusus selama masa kebuntingan dan saat melahirkan.

8. Perancangan Kewangan: Hitung pembiayaan yang diperlukan untuk memelihara lembu, termasuk makanan, perawatan kesihatan, dan infrastruktur kandang. Pastikan anda memiliki pembiayaan yang memadai untuk memenuhi keperluan lembu.

9. Pendidikan dan Konsultasi: Teruslah belajar tentang pemeliharaan lembu dengan mengikuti latihan atau kelas berkaitan ternakan. Jika perlu, berbincanglah dengan penternak berpengalaman atau doktor haiwan untuk mendapatkan nasihat dan bimbingan.

Dalam perjalanan hidupnya, Haji Zaki telah membuktikan bahwa hobi memelihara lembu dapat menjadi bentuk rekreasi yang membawa manfaat besar dalam mencapai keseimbangan dalam kehidupan harian. Meskipun menjadi seorang penjawat awam yang sibuk dengan tanggung jawabnya, ia menemukan kebahagiaan dan ketenangan di tengah-tengah haiwan-haiwan yang dipeliharanya. Memelihara lembu membawanya lebih dekat dengan alam dan memberikan kesempatan untuk mengalami interaksi langsung dengan haiwan-haiwan yang unik.

Hobi ini juga mengajar nilai-nilai tanggung jawab, ketelitian, dan kesabaran yang penting dalam kehidupan sehari-hari.

Dalam prosesnya, Haji Mohd Zaki menyedari bahwa menghabiskan waktu bersama lembu-lembunya memberikan impak sosial dan mental yang menguntungkan, meredakan stres, dan memberikan kedamaian dalam kehidupannya. Dengan penuh minat dan kesabaran, Haji Zaki telah membuktikan bahwa hobi memelihara lembu bukan hanya sekadar kegiatan rekreasi biasa, tetapi juga menjadi cara yang bererti untuk mencapai keseimbangan dalam kehidupan harian.

Melalui peranan sebagai seorang peternak, dia menemukan kebahagiaan dan kepuasan yang mendalam dalam menghadirkan keseimbangan di antara tugas-tugas sebagai penjawat awam dan kesenangan dalam dunia penternakan. Ingatlah bahwa memelihara lembu adalah suatu proses pembelajaran yang berlanjutan yang dapat dijadikan hobi bermanfaat. Jangan ragu untuk mencari sumber pengetahuan tambahan dan berdiskusi dengan komuniti penternak lainnya untuk terus meningkatkan pengetahuan dan kemahiran dalam menternak lembu.